

[Texte]

• 1610

Mr. MacGuigan: Dick, do you know about this business about the countryside? I would not know how something of this kind could be related to the human rights question.

The only knowledge I have is that this is devoted to hydro-electric development. I do not immediately see how that would be connected with fundamental human rights questions, but if the hon. member has any information on this, I would be pleased to receive it.

Miss Jewett: I will do that.

I was pleased the other day when the minister, in answer to a question from either Father Ogle or myself, I think it was myself, said that the government had, and he had personally, taken initiatives to provide Canada's good offices in the question of El Salvador and, indeed, I got the impression that Canada had been prepared to do so, not only to discuss technical details of an election process but, much more significantly and broadly and importantly, Canada had taken an initiative, the minister had taken an initiative, to try to facilitate the reaching of a political solution through international means. I understand that El Salvador turned that down, but am I correct in saying that that was our intent?

Mr. MacGuigan: No, our initiative was very carefully limited to a proposal of discussions between the government and the FDR which would be limited to questions relating to the holding of free elections in El Salvador. As you have correctly said, the government some time ago turned down an initiative from other countries respecting broader negotiations between the government and the rebel forces. The opening that I thought I saw for our initiative, which has not yet been replied to by the Government of El Salvador, was on a more limited basis.

Miss Jewett: Would the minister tell me, if I am not being too premature about this, how Canada will vote in the Third Committee on a resolution that I understand Canada has been asked to participate in concerning possibilities of an international involvement in bringing about a cease-fire in El Salvador?

Mr. MacGuigan: Is that the resolution that is being introduced by France and several other countries? It has just been introduced this week.

Miss Jewett: I know several countries have been approached about it: France, Mexico, Yugoslavia, Sweden and, I believe, Canada.

Mr. MacGuigan: I have not seen the text of that yet; it is just in the process, I think, of being brought forward, or if it has been brought forward it is comparatively recently. I suppose our reaction would depend on what it proposes. Certainly we have not been shy about condemning violations of human rights in El Salvador or in other countries. However, there might be remedies proposed from the outside that we would not consider to be appropriate.

[Traduction]

M. MacGuigan: Dick, avez-vous entendu parler de cette répression dans la campagne? Je ne sais pas comment on peut établir un lien entre cela et les droits de la personne.

La seule chose que je sais, c'est qu'il s'agit d'aménagement hydro-électrique. A prime abord, je ne vois pas comment il peut y avoir un rapport entre cela et des questions relatives des droits de la personne, mais si le député a des renseignements je lui serais reconnaissant de me les communiquer.

Mlle Jewett: Je le ferai.

Récemment, lorsque vous avez répondu à une question du père Ogle ou de moi-même, vous avez dit, et cela m'a fait plaisir, que le gouvernement et vous-même aviez pris des initiatives afin d'offrir les bons offices du Canada eu égard à la question du Salvador. J'ai même eu l'impression que le Canada était disposé non seulement à discuter des détails formels relatifs à la tenue d'élections mais, ce qui est beaucoup plus significatif et a beaucoup plus de portée, que le ministre avait pris l'initiative de favoriser une solution politique au moyen d'une participation internationale. Je crois savoir que le Salvador a refusé, mais ai-je raison de dire que c'était bien notre intention?

M. MacGuigan: Non, notre initiative s'est limitée très prudemment à une proposition de pourparlers entre le gouvernement et le FDR et qui ne porterait que sur la tenue d'élections libres au Salvador. Vous avez raison de dire qu'il y a quelque temps le gouvernement a rejeté une offre provenant d'autres pays et proposant de plus vastes négociations entre le gouvernement et les rebelles. Quant à notre initiative, à laquelle le gouvernement du Salvador n'a pas encore répondu, elle est plus circonscrite.

Mlle Jewett: Si ma question n'est pas prématurée, le ministre peut-il me dire dans quel sens le Canada votera, au troisième comité, sur une résolution relative à une participation internationale, dont celle du Canada, à l'obtention d'un cessez-le-feu au Salvador?

M. MacGuigan: S'agit-il de la résolution présentée par la France et quelques autres pays? Elle vient d'être soumise cette semaine.

Mlle Jewett: Je sais que plusieurs pays ont été sollicités à ce propos: la France, le Mexique, la Yougoslavie, la Suède et, je crois, le Canada.

M. MacGuigan: Je n'ai pas encore vu le texte de cette proposition. Je crois qu'à l'heure actuelle elle est en voie d'acheminement, mais si elle est nous est déjà parvenue, cela fait peu de temps. Je crois que notre réaction à ce projet dépendra de son contenu. Nous n'avons certainement pas été timides lorsqu'il s'est agi de condamner les violations des droits de la personne au Salvador ou ailleurs. Cependant, il se peut que certaines solutions proposées de l'extérieur ne nous paraissent pas appropriées.